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پیامشهرداریتهرانبهزبالهگردها:
شغل تان را عوض کنید!

زباله گردهای 10 منطقه تهران جمع آوری شدند. 
رئیس ســازمان مدیریت پســماند شــهر تهران 
می گوید طــی برنامه ریزی صورت گرفته به دنبال 

جمع آوری کل زباله گردهای شهر هستیم.
محمــد عزیــزی در پاســخ به این پرســش که 
زباله گردها بــه کجا می روند، گفت:» این شــغل 
آنها بوده و باید شغل شــان را عوض کنند. بیشتر 
زباله گردهــا اتباع بوده و به صورت شــبکه ای کار 
می گردند. مثلا از یکی از روســتاهای کشورهای 
همســایه آمده و به صورت خانوادگی مشغول به 
فعالیت بودند، حال هم بــا جمع آوری اتفاقی رخ 

نمی دهد آنها باید شغل شان را عوض کنند.«
عزیــزی تأکیــد کرد: »عمومــا زباله گردها تحت 
پوشــش چند سرکرده فعالیت می کردند. با کمک 
گرفتــن از دســتگاه قضا و نیــروی انتظامی وارد 
موضوع  جمع آوری زباله گردها شدیم و خرد خرد 

این افراد را از مناطقه خارج کردیم.«
رئیس ســازمان مدیریت پسماند شهر تهران بیان 
کرد:»تقریبــا در 10 منطقه بیــش از 90 درصد 
زباله گردها خارج شــدند. برای مناطق 1 تا 3 هم 
تا یک ماه دیگر فراخــون می دهیم تا زباله گردها 
را جمــع آوری کننــد. باید در کل تهــران دیگر 

زباله گردی نداشته باشیم.«
وی همچنین به راه اندازی ایســتگاه MRF اشاره 
کرد و گفت:»خوشــبختانه کار در مناطق 5، 21 
و 22 روی ریــل افتاده اســت و بــه زودی کارها 
به خوبی انجام می شــود و مشکلی در این زمینه 

نداریم.«
چند ماه پیش هم اســتاندار تهران دستوراتی در 
خصوص زباله گردها داده بود. محســن منصوری 
اســتاندار تهران تأکید بر ساماندهی کودکان کار 
و خیابانــی داشــته و گفته بود که تنهــا با اراده 
دســتگاه ها این عمل به ســرانجام می رسد و باید 
مردم را متقاعد کنیم کــه کمک به این کودکان 

چه عوارضی را در پی خواهد داشت.
براســاس این گــزارش موضوع کــودکان کار و 
وظایف دســتگاه ها مشــخص اســت. آئین نامه و 
دســتورالعمل ها وجود دارد و هر دستگاه می داند 
که چه کارهایی باید انجــام دهد. اقدامات خوبی 
در این زمینه انجام شــده اســت و اگر دستگاه ها 
بــه هم کمک کنند می توان این معضل را برطرف 
کــرد. بایــد در زمینــه کــودکان کار و خیابانی 
فرهنگ ســازی لازم صورت گیرد. خوشبختانه در 
این دوره مدیریت شــهری عزم جدی در خصوص 

سامان دهی آسیب های اجتماعی وجود دارد.
مهدی پیرهادی، رئیس کمیسیون خدمات شهری 
شــهرداری تهران گفت:»باید در زمینه مســائل 
اجتماعی و فرهنگ ســازی اقداماتی انجام دهیم و 
با دعوت از نخبگان، معاونان فرهنگی مناطق، ائمه 
جماعات و... در عرصه اجتماعی و زیست محیطی 
اقداماتی انجــام دهیم و از افــراد دغدغه مند در 
این حوزه اســتفاده کنیم تا کارها به خوبی انجام 
شوند.یکی از مســائل مهم در حوزه پسماند بحث 
زباله های بیمارستانی است که باید اهتمام ویژه ای 
وزارت بهداشــت به این امر داشته باشد. البته در 

حال حاضر با حساسیت کارها پیش می رود.«
وی در خصوص ایستگاه های میانی زباله گفت:»این 
کارخانه ها از بعد محیط زیستی، هزینه ای و نظافت 
شهر کیفیت کار را ارتقا می دهند و به زودی یکی 
از این ایستگاه های ام آراف بهره برداری می شود. در 
بحث ایســتگاه های میانی موضوع تفکیک از مبدأ 

بسیار حائز اهمیت است.«
براساس این گزارش هوشمندسازی حوزه خدمات 
شهری در دستورکار است و در این زمینه اقداماتی 
هم صورت گرفته و قرار است که از استارت آپ ها 
و شرکت های دانش بنیان اســتفاده شود. باید در 
زمینه آموزش به شــهروندان در بحث پســماند 
اقداماتی صورت گیرد. در ســال های گذشــته به 
دلیل برخی از سیاســت ها حضــور زباله گردها در 
سطح شــهر بسیار زیاد شــده بود. پرویز سروری 
نائب رئیس شورای شهر گفت:»سیاستگذاری های 
اشــتباه و عملکرد ضعیف حوزه خدمات شــهری 
در سالهای گذشــته باعث شد عارضه »کتفی« ها 
در شهر گســترش یابد. کلان شهر تهران به لحاظ 
وســعت چند هکتــاری و جمعیت بیــش از 10 
میلیون نفری همواره باید در حوزه خدمات شهری 
آماده باشد چرا که کوچک ترین بی توجهی هزینه 

زیادی به بار می آورد.«
به اعتقاد نائب رئیس شــورای شهر، از مهم ترین 
موضوعاتی که باید به دقت رصد شــود، پی گیری 
و اصلاح حوزه پســماند اســت. مدیریت انتقال و 
بهره برداری از پســماندهای خشک و تر در شهر 
تهــران از ضروریاتی اســت که می توانــد منابع 
فراوانی را برای شهر به همراه داشته باشد. افزایش 
توانمندی مجموعه هــا و اصلاح فرایندهای ناقص 
می تواند اثرات مطلوبی در این حوزه داشته باشد. 
با توجه بــه پویایی این حوزه می تــوان اقداماتی 

خوبی در شهر انجام داد.
براســاس این گزاش،  باید اقدامــات فرهنگی در 
بحث کاهش زباله انجام شــود و مدیران شــهری 
بارها تأکید کردند به دنبال این هســتند که زباله 
کمتری به ســمت آرادکوه بــرود. کتفی ها هم از 
دیگر مشکلات شــهر بودند که سیاستگذاری های 
اشــتباه در دوره هــای قبل باعث شــده بود این 
عارضه در شهر ایجاد شــود. در این دوره تاکنون 
10 منطقه از حضور کتفی ها پاک شــده اســت و 
مدیران شــهری وعده دادند به دنبال این هستند 
که دیگر در شهر کتفی دیده نشود و در این زمینه 

اقداماتی انجام  شده است.

گزارش

 افزایش آمار اختلالات شنوایی 
در میان کارگران ایران

رئیس اداره سلامت گوش و شنوایی وزارت بهداشت 
از شیوع بالای کم شنوایی در میان کارگران خبر داد و 
گفت: بر اساس بررسی های انجام شده در میان اقشار 
مختلف، اختلالات شنوایی در 1۷ درصد افرادی که 

در مراکز صنعتی حضور داشتند، وجود دارد.
ســعید محمودیان معتقد اســت: اگر کارخانه ها و 
کارگاه ها نیز در این رابطه بررســی شوند، قطعا آمار 
اختلالات شنوایی بین کارگران افزایش خواهد یافت.

کاهش شــنوایی ناشی از ســروصدا، شایع ترین نوع 
کاهش شــنوایی در بین کارگران اســت و بررسی 
آسیب های ناشی از سروصدا در کارگران کارخانجات 
صنعتی به عنوان گامی نخســت برای یافتن راه حل 

مناسب جهت کاهش ضایعات ناشی از آن است.
به گفتــه محمودیان، یکــی از مهم ترین برنامه های 
جاری نظام مراقبت ســلامت در وزارت بهداشت نیز 
حفظ ســلامت نیروی کار اســت که نظام سلامت 
کشور با همراهی و همکاری سازمان های ذیربط این 

رسالت سنگین را مدیریت می کند.
اســماعیل صحرایی، یکی از فعالان حوزه کارگری 
نیز با اشاره به تحقیقات علمی صورت گرفته میزان 
کاهش شنوایی ناشی از کار در کارگران کارگاه های 
بالای 50نفر گفت: یافته های این تحقیق نشان داد که 
میزان شیوع سنگینی گوش در کارگران 13/1درصد، 
احساس صدا در گوش بعد از پایان کار 12/2 درصد 

و وزوز گــــــوش 9/۶ درصـد بـوده اسـت.

هیچ دانش آموزی در جریانات اخیر 
»اخراج« نشده 

معاون آموزش متوســطه وزارت آموزش و پرورش 
گفت: دانش آموزی در جریانات اخیر اخراج نشــده؛ 
اگــر هم تحت تاثیر قرار گرفته و حرکتی انجام داده 
باید به او آگاهی بخشی کنیم. در این راستا تا کنون 

دانش آموز اخراجی نداشته ایم.
محمد مهــدی کاظمی بــا بیان اینکــه برخی به 
دنبــال برهم زدن فضای آموزش در مدرســه بودند 
و از اقتضای ســن و هیجانات نوجوانان و کنجکاوی 
دانش آموزان اســتفاده کردند، گفت: امنیت در هر 
کشــوری جزو خط قرمزها و توجــه به این موضوع 
مورد تاکید همه کشورهاست. ما باید زمینه آموزش 
را برای همــه دانش آموزان فراهم کنیم و اگر جایی 
تعداد اندکی در مقابل حدود 1۶ میلیون دانش آموز 
ما بخواهند حرکتی انجام دهنــد، باید برای همان 

دانش آموزان نیز فرصت آموزش را فراهم کنیم.
کاظمی در پاسخ به این که آیا دانش آموزی به خاطر 
بی انضباطی و انجام فعالیت هایی پیرامون ناآرامی های 
اخیر با »اخراج موقت« مواجه شده است؟، تاکید کرد: 
گفت وگو و اطلاع به اولیاء دانش آموزان تنها به منظور 
آگاهی بخشی است و ما چیزی به عنوان اخراج موقت 
نداریم. حتی وزارت آموزش و پرورش خود را موظف 
می داند تلاش خود را برای دانش آموزانی که از قبل 
بازگشایی مدارس برایشان اتفاقاتی افتاده و مشکلاتی 

داشته اند، انجام دهد.

 آغاز اجرای »بیمه تکمیلی« روستاییان 
و عشایر 

بیت الله برقراری، مدیرعامل صندوق بیمه اجتماعی 
کشــاورزان، روســتاییان و عشــایر از آغاز اجرای 
آزمایشــی بیمه تکمیلی بازنشستگان این صندوق 
خبرداد و گفت:1۶0 هزار بازنشسته داریم که طرح را 
با اینها شروع می کنیم. آذربایجان شرقی، اصفهان و 
همدان که ۴0 هزار بازنشسته دارند در گام اول بیمه 

تکمیلی می شوند. 

مخالفت شورای شهر با فروش متری 
مسکن 

عضو شورای شهر تهران گفت: شورای شهر بصورت 
قطع با فروش متری زمین توســط شهرداری تهران 
مخالف است. ناصر امانی گفت: روزهای اولی که بحث 
قرارگاه مسکن مطرح شد مسئولان شهرداری اعلام 
کردند که قرار است زمین واگذار و پروانه صادر کنند 
و قرار نبود خانه بســازند اما اخیراً شهردار تهران و 
مدیرعامل ســازمان نوسازی از فروش متری مسکن 
ســخن گفتند.عضو شورای شهر تهران تصریح کرد: 
شهرداری تهران نمی تواند بدون اجازه شورای شهر 
فروش متری زمین داشته باشد و قطعاً شورای شهر 
با این مصوبه مخالفت خواهد کرد.امانی با بیان اینکه 
وقتــی 90 درصد افرادی که برای مســکن ثبت نام 
می کنند واجد شرایط نیستند چرا مسکن می سازیم 
گفت: پروانه هیچ کدام از کلنگ هایی که زده شــده 
است مشــخص نیســت ما مخالف ساخت مسکن 

نیستیم ولی باید ضوابط آن مشخص باشد.

وعده بسته شدن پرونده خیابان خوابی 
در تهران 

شهردار تهران با اشاره به پدیده خیابان خوابی برخی 
افــراد گفت: با اقدامات انجام شــده ایــن پرونده در 
تهران بسته خواهد شد.علیرضا زاکانی تصریح کرد: 
گام بعدی ما در مدیریت شــهری ناظر به کودکان 
خیابانی خواهد بود و ان شــاءالله به دنبال این مسئله 
خواهیم بود که پرونده کودکان خیابانی را با همکاری 
سازمان بهزیستی و سایر دستگاه ها ببندیم چرا که 
این کودکان توســط برخی افراد به استثمار کشیده 
می شــوند و ما می خواهیم از این موضوع جلوگیری 
کنیم.وی به موضوع دیگر تهران در خصوص متکدیان 
اشاره کرد و گفت: ما تکلیف داریم که در خدمت آنها 
باشیم و بنا داریم چهره شهر را در این زمینه تغییر 
بدهیــم البته همزمان با این موضوع، رســیدگی به 

خانواده آنها را نیز در دستور کار قرار خواهیم داد.

خبر

همدلی|ســتارهلطفی- نزدیک به سه 
هفته از فیلترینگ اینســتاگرام و واتس آپ  
بــه دلایل امنیتــی می گذرد، امــا برخی از 
مســئولان به این سیاســت که خود اعمال 
کرده پایبند نیستند و با دور زدن فیلترینگ، 
حضوری فعال در این پلتفرم های فیلتر شده 
دارند و حتی بیشتر از قبل پست و استوری 

می گذارند.
ابراهیم رئیســی، محمد باقر قالیباف، ناصر 
کنعانی، حســین امیر عبداللهیان، عزت الله 
ضرغامی و تعداد زیادی از وزرا و نمایندگان 
مجلس از جمله سیاست مدارانی هستند که 

در اینستاگرام فیلتر شده، فعال هستند.
فعالیت رئیس جمهور، رئیس مجلس، برخی 
از وزرا و نمایندگان مجلس در اینســتاگرام 
فیلتر شده در حالی است که در ایران براساس 
یک قانون نانوشته، اســتفاده از فیلترشکن 
ممنوع است و مردم عادی نمی توانند یا نباید 
از شــبکه های اجتماعی فیلترشده استفاده 
کنند، اما برخی از مســوولان که خود مهر 
تایید بر فیلترینگ زده اند، این قانون را  نقض 
کرده و فیلترینگ را دور زده و با برخورداری 
از اینترنــت بــدون فیلتر و یا اســتفاده از 
فیلترشکن در این شبکه ها حضوری فعال تر 
از گذشــته دارند.مســئولانی که در مقابل 
اینترنت جهانــی صف آرایی کــرده اند، در 
حالی خود دسترســی به اینترنت پرسرعت 
جهانــی دارند که مردم تنها در ســاعتی از 
شــبانه روز آن هم  به ســختی می توانند با 
زور فیلترشکن و ســرعت پایین به اینترنت 
جهانــی و پلتفرم هایی مانند اینســتاگرام، 
واتس آپ، تلگرام و ... دسترســی پیدا کنند. 
کندی اینترنت و دشــواری دسترســی به 
پلتفرم های فوق در حدی است که ساعت ها 
وقت کاربران را می گیرد.ماربرانی که برخی از 
انها در این پلتفرم ها به دنبال معیشت خود 

می چرخند
ازحقوقشــهروندی آزاد اینترنت 

است
البته این سیاست یک بام و دو هوا در مورد 
فیلترینگ اولین بار نیست که در ایران اجرا 
می شود، شبکه اجتماعی توییتر که بیش از 
ده سال اســت از فیلتر آن می گذرد، نمونه 

روشنی از این سیاست است. 
در تمام این ســال ها که توییتر برای مردم 
فیلتر بوده است چهره های مختلف سیاسی 
از اصول گرایــان گرفته تــا اصلاح طلبان و 
مســوولان دولتی حضور فعالــی در توییتر 
داشــته و از این فضا برای برقراری ارتباط با 
مخاطبان شان اســتفاده کرده اند. مخاطبانی 
که برای حضور در توییتر ناچار به اســتفاده 

از فیلترشکن بوده و هستند.
فقط توییتر، اینســتاگرام و واتس آپ نیست 
که تیغ فیلترینگ بر آنها نشســته اســت. 

تلگرام یکی از محبوب ترین پیام رسان ها در 
نزد ایرانیان از اردیبهشــت 9۷ تاکنون -به 
دستور قاضی که خود بعدها به خاطر فساد 
مالی دستگیر و زندانی شد- فیلتر است. اما 
وجود این که بیژن قاســم زاده، قاضی صادر 
کننده فیلتر تلگرام به خاطر فساد به ده سال 
حبس تعزیری محکوم شد، اما حکم وی در 
مورد فیلتر تلگرام هنوز اجرا می شــود و این 

پیام رسان هنوز فیلتر است.
قطــع و محدود ســاختن اینترنت جهانی و 
همچنین فیلتر کــردن پلتفرم های مختلف 
درحالی از ســوی مسئولان بر مردم تحمیل 
می شــود که بهره مندی از اینترنت و تبادل 
ازجمله حقوق شــهروندی  آزاد اطلاعــات 
شــهروندان اســت و اصولا دولــت مجاز به 
قطع اینترنت نیست و قطع اینترنت برای او 

مسئولیت به بار می آورد.
مواجههوبرخوردوزیرانارتباطاتدر

موردفیلترینگ
مواجهه و برخورد وزیران ارتباطات در مورد 
فیلترینگ نیز موضوعی درخور توجه است. 
محمدجــواد آذری جهرمــی وزیرارتباطات 
در دوره ریاســت جمهوری حســن روحانی 
حضوری فعال در توییتر فیلتر شــده داشت 
و این حضور فعال را دلیلی بر عدم اعتقادش 

به فیلترینگ اعلام کرد. 
اما عیســی زارع پور وزیــر ارتباطات ابراهیم 
رئیسی از همان ابتدا مرز خود را فیلترینگ 
مشــخص کــرد و علنــأ اعلام کــرد که از 
پلتفرم های فیلتر شده استفاده نخواهد کرد. 
او اعلام کرد که اینترنت بدون فیلتر ندارد و 
خط قرمزش، استفاده از شبکه های اجتماعی 

فیلتر شده  است.
وی در ابتدا تلفن همراه و پیامک را وســیله 
ارتباطــی خود با مردم اعــلام کرد و پس از 
گذشــت چند ماه در آذرماه 1۴00، تصمیم 
گرفت علاوه بر شبکه های اجتماعی داخلی 
و پیامک و تماس، در اینستاگرام هم حضور 
داشــته باشد و به رغم موضع صریح در مورد 
عدم استفاده از پلتفرم های فیلتر شده چندی 

پیش هم به توییتر پیوست.
چندماه پیش، مهدی سالم، سخنگوی وزارت 
ارتباطات، درباره حضور زارع پور در این شبکه 
اجتماعی نوشت: »هر وزارتخانه ای در مجامع 
بین المللی هم فعالیــت دارد، آقای زارع پور 
برای مخاطبان داخلی از تمام پیام رسان های 
اســتفاده  اینســتاگرام  و همینطور  داخلی 
می کنند و برای مخاطبان مجامع بین المللی 

مرتبط مثل ITU از توییتر.«
اینستاگرامچگونهفیلترشد؟

فیلتر اینستاگرام مدتها بود که در دستور کار 
دادستانی کل کشور قرار داشت. نمایندگان 
مجلــس و برخی از مســئولان موســوم به 
دلواپس بارها خواهان فیلتر شدن این پلتفرم 
مجبــوب ایرانی ها بودند. اما اینســتاگرام با 
وجود مخالفــان همچنان در ایران فعال بود 
و کسب وکار بسیاری از مردم نیز به آن گره 
خورده بود، تا این که مرگ مهســا امینی در 
مقر گشت ارشاد و اعتراض های فراگیر به این 

مرگ تلخ، بهانه  فیلتر اینستاگرام  شد. 
درست 30  شهریور ماه بود که عیسی زارع 
پــور، وزیر ارتباطات دولت رئیســی، خبر از 
ایجاد محدودیت بر روی اینترنت ایران داد. او 
در حاشیه جلسه هئیت دولت، درباره احتمال 

قطع شدن اینترنت درپی اعتراضات مردم به 
فوت مهسا امینی، دختر 22 ساله اهل سقز 
کردســتان، گفت:» پهنای باند کاهش پیدا 
نکرده اســت. ما این موضــوع را به صورت 
مستمر رصد می کنیم. بخاطر مسائل امنیتی 
و برخی از بحث ها که این روزها است، ممکن 
اســت گاهی اوقات محدودیت هایی توسط 
دستگاه های امنیتی تصمیم گیری و اعمال 
شــود، ولی در کل ما هیــچ کاهش پهنای 
باندی نداشــته ایم و پهنای بانــد مورد نیاز 

کشور را به صورت روتین تامین می کنیم.«
بعد از این ظهارات دسترسی مرد به اینترنت 
جهانی ســخت شد و اینستاگرام و واتس آپ 
به سرنوشــت تلگرام و توییتر دچار شــدند. 
جدیدترین اظهارنظرعیســی زارع پور وزیر 
ارتباطات نیز این ذهنیت را ایجاد می کند که 
گویا مردم باید به فیلتر شــدن این پلتفرم ها 

عادت کنند.
وی تازگی گفته اســت گرچــه بنایی برای 
فیلترینگ اینســتاگرام وجود نداشته اما با 
شــرایط موجود دیگر تصمیم گیری درباره 
فعالیت آزاد و بدون فیلترینگ این شبکه در 
اختیار مراجع ذی صلاح است. او البته تاکید 
کرده در صورتی که این اپلیکیشن توافقنامه 
ای را بــرای ایجاد محدودیت برای پیج های 
با محتوای خشونت مثل فروش اسلحه امضاء 
کند، احتمــالا از لیســت فیلترینگ خارج 
می شــود. او همچنین از مردم هم خواسته 
بود برای کســب وکارهای شــان به پلتفرم 
های داخلی رجوع کنند.  بســیاری سخنان 
وزیــر ارتباطات را دائمی شــدن فیلترینگ 

اینستاگرام تعبیر می کنند.

وقتیمرداندولتومجلس،محدودیتهایاینترنتیرادورمیزنند

فیلترکنندگانِ فیلترشکن

همدلی| گزارش های ملی از وضعیت ســلامت روان و شیوع 
اختلالات روان پزشکی در کشــور، حاکی از رشد آمارهاست. 
نتایج دو گزارش ملی و کشوری در پایان دهه ۷0 و پایان دهه 
۸0 نشان می دهد که به فاصله 10 سال، میزان شیوع اختلالات 
روانپزشکی در ایران تا چه حد افزایش یافته است. طبق گزارش 
ملی شاخص های سلامت در ایران، در سال 13۷۸ میزان شیوع 
اختلالات روانپزشکی در کشور و در جمعیت بالای 15 سال، 
21 درصــد بوده در حالی که به اســتناد نتایج پیمایش ملی 
ســلامت روان، در سال 13۸9، حدود 23.۶ درصد از جمعیت 
15 تا ۶۴ ساله کشور دچار یکی از انواع اختلالات روانپزشکی 
بوده انــد. معاون فنی دفتر ســلامت روانی، اجتماعی و اعتیاد 
وزارت بهداشــت نیز روز گذشــته در مصاحبه ای از افزایش 
افزایش شیوع اختلالات روانپزشــکی به 29 درصد خبر داده 

است.
بر اســاس پیمایش ملی سلامت روان در ســال 1390 آمار 
اختلالات روانپزشــکی 23.۶ درصد گزارش شــد؛ پس از آن 
در ســال 1399 هم پیمایش دیگری انجام شد که بررسی ها 
صورت گرفت ولی نتایج آخرین پیمایش ملی هنوز استخراج 
نشده است ولی به احتمال زیاد تا آخر سال جاری نتایج منتشر 
خواهد شد. دکتر علی اسدی، معاون فنی دفتر سلامت روانی، 
اجتماعی و اعتیاد وزارت بهداشت در این باره گفت:»آمار برخی 
اختلالات شــایع روانپزشــکی)مجموع اختلالات افسردگی، 
مجموع اختلالات اضطرابی و...( بعد از شــیوع کرونا به حدود 
29 درصد رســیده است؛ در واقع این روندی است که در همه 
جای دنیا پس از شــیوع همه گیری رخ داده است و کشور ما 
هم مطابق این قاعده پیش رفته اســت. آمار نهایی بر اساس 
اســتاندارد جهانی که شامل مجموع اختلالات روانپزشکی در 

کل کشور است نیز به زودی منتشر خواهد شد.«
تاثیراتدنبالهدارهمهگیریکرونادرسالهایآتی

اســدی با تاکید بر تاثیرات مســتقیم کرونا بر سلامت روان 
جوامع،  تصریح کرد:»به قطع تاثیرات بیشــتر این همه گیری، 
تازه از این به بعد مشــخص خواهد شــد. کرونا طی حدود دو 
سال و نیم گذشته در همه جوامع تاثیرات اقتصادی، سیاسی، 
اجتماعی و... زیادی به دنبال داشــته است که سبب می شود 
آسیب های روانی و اجتماعی پس از کرونا در آینده نیز بیشتر 
شــود. به دلیل محدودیت های صورت گرفته زمینه مشکلات 
فرهنگی و اقتصادی، شکاف طبقاتی، فقر، مرگ و میر افراد و 

سوگ های پیچیده به دنبال از دست دادن افراد خانواده و...  به 
وجود آمد که سبب می شود عوارض و آسیب های پسا کرونا تا 

سال ها بعد هم ادامه یابد.«
او درباره آخرین اخبار از قانون سلامت روان، تصریح کرد:»این 
قانونــی اســت که بیش از 15 ســال از آغــازِ کار تدوین آن 
می گذرد. در حال حاضر لایحه سلامت روان پس از بررسی های 
کارشناسی توسط حوزه های مختلف جامعه شناسی، حقوقی، 
روانپزشــکی، روانشناســی و... از طریق وزارت بهداشت برای 
بررسی های بیشتر کمیسیون های مختلف حقوقی به مجلس و 
دولت ارسال شده است تا تصویب نهایی صورت گیرد اما، هنوز 
تصمیم نهایی گرفته نشده است. در بررسی نهایی ممکن است 
قانون پذیرفته شود اما این امکان هم وجود دارد که ایراداتی به 

آن وارد شود و برای اصلاح مجدد،  عودت داده شود.«
اســدی درباره میزان موفقیت بیمه ها برای پوشــش داروها و 
خدمات روان پزشــکی، بیان کرد:»داروهای روانپزشکی مانند 
تمام داروها شامل حال بیمه می شود و تمام کسانی که بیمه 
باشــند می توانند خدمات دارویی خود را بر اســاس فرانشیز 
بیمــه ای دریافت کننــد. برخی خدمات روان پزشــکی نظیر 
روان درمانی،  خانواده درمانی، اخذ تســت ها و...  در شبکه های 
بهداشتی توسط بیمه های پایه پوشش داده می شود اما مشکل 
ما با بیمه های تکمیلی است که هنوز پوششی برای این دست 
خدمات قائل نیســتند. در بخش خصوصی نیز بیمه های پایه 
خیلی از خدماتی که در مراکز دولتی تحت پوشــش است را، 

پوشش نمی دهند.«
اهمیتمُد،بیشازسلامتروان

یکی از مهم ترین ضعف ها به طور کلی در حوزه ســلامت این 
است که سطح ســواد سلامت جامعه نسبت به خیلی چیزها 

پایین تر است و این در حالی است که افراد آگاهی خود درباره 
آرایش،  مُد، فضای مجازی و... را افزایش  داده اند اما از سلامت 
غافل شده اند. این در حالی است که سواد سلامت روان در کنار 
سواد کلی سلامت بازهم در جمعیت عمومی پایین تر است و 
به همین دلیل بسیاری از افراد شاید متوجه نشوند مشکلی که 
دارند یک اختلال روان پزشــکی نظیر وسواس،  افسردگی یا ... 
است و خیلی وقت ها هم قبول نمی کنند مشکلی دارند و از این 
رو برای دریافت خدمات یا کمتر به مراکز ما مراجعه می کنند 

یا به طور کلی مراجعه نمی کنند.
کاهشسرمایهاجتماعیاختلالاتروانیراافزایش

میدهد
جامعه شناسان، سرمایه اجتماعی را زیربنای توسعه کشور ها و 
جوامع و موثر در سلامت اجتماعی جامعه می دانند. آزادی های 
سیاسی و اجتماعی، مشارکت سیاسی داوطلبانه شهروندان در 
جوامعی که برای هویت مستقل انسانی، ارزش و اعتبار واقعی و 
به دور از شعار قائل هستند، فعالیت آزادانه تشکل های صنفی و 
مدنی، روابط سالم شهروندان با ساختار قدرت، ساختار قدرت 
پویا و انتخابی و پاک از فساد اداری و دولتی، توجه دولت ها به 
منافع عمومی ملت ها و برآورده کردن مطالبات عموم اقشــار 
جامعه، کاهــش تبعیض های طبقاتی، مذهبــی و فرقه ای و 
آیینی، ایجاد رفاه و برابری برای تمام اقشــار جامعه به نحوی 
که به کاهش فقر و ظلم طبقاتی منجر شود، تقویت هنجار ها و 
ارزش های انسانی و غیر تحمیلی، برقراری دموکراسی در عرصه 
سیاســی و اقتصادی و اجتماعی و احترام به حقوق شهروندی 
انسان ها، همگی در تقویت سرمایه اجتماعی یک جامعه تاثیر 

دارد که در نهایت به توسعه جامعه منجر خواهد شد. 
اینکه سرنوشت مردمی که با چالش بیماری روان دست و پنجه 
نرم می کنند به کدام مسیر ختم خواهد شد پاسخ صریح و سریع 
ندارد، اما یک فرض را می توان به استناد مطالعات اجتماعی و 
بررسی های روانشــناختی مطرح کرد و اینکه چالش اختلال 
روانی در هر جامعه، یک روی آشــکار و یک روی پنهان دارد. 
روی آشکار شیوع اختلال روان، همین تصاویری است که هر 
روز در سطح جامعه شاهد هستیم؛ اما روی پنهان، آسیب هایی 
به مراتب شدیدتر و عمیق تر است که شاید آشناترین آن، مزمن 
شــدن اختلالات روانی در جامعه در قالب بیماری روانی است 
و خطر جدی این اســت که افراد جامعه، ندانند که از مرحله 

»اختلال« عبور کرده و وارد فاز بیماری شده اند.

تحلیلیکوضعیتاجتماعیازنگاهکارشناسان

دلایل شیوع برخی اختلالات روانی در کشور


